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ABSTRAK 

Skripsi dengan judul “Pengaruh Model Pembelajaran Snowball Throwing 

Terhadap Motivasi Dan Hasil Belajar Matematika Siswa Kelas VII MTs Darul 

Falah Sumbergempol Tulungagung” ini ditulis oleh Binti Ngaisah, NIM. 

17204153150. Pembimbing Dr. Muniri, M. Pd. 

Kata Kunci: Model Pembelajaran Snowball Throwing, Motivasi dan 

Hasil  

Motivasi belajar adalah daya penggerak yang menimbulkan dan 

mengarahkan kegiatan belajar, sehingga tujuan dapat dicapai. Hasil belajar adalah 

penilaian akhir yang telah dilakukan siswa setelah ia melakukan dan menerima 

pengalaman belajarnya. Pembelajan Snowball Throwing adalah suatu model 

pembelajaran yang membagi siswa dalam beberapa kelompok, masing-masing 

kelompok membuat pertanyaan pada selembar kertas dan membentuknya seperti 

bola, kemudian bola tersebut dilempar ke siswa lain yang masing-masing siswa 

menjawab pertanyaan dari bola yang diperolehnya. Sehingga siswa dapat berfikir 

secara mandiri dan tidak bergantung kepada temannya. 

Tujuan penelitian ini adalah 1) Untuk mengetahui pengaruh model 

pembelajaran snowball throwing terhadap motivasi belajar matematika siswa MTs 

Darul Falah Sumbergempol Tulungagung 2) Untuk mengetahui pengaruh model 

pembelajaran snowball throwing terhadap  hasil  belajar matematika siswa MTs 

Darul Falah Sumbergempol Tulungagung 3) Untuk mengetahui pengaruh model 

pembelajaran snowball throwing terhadap  motivasi dan hasil belajar matematika 

siswa MTs Darul Falah Sumbergempol Tulungagung. 

Penelitian ini menggunkan pendekatan kuantitatif, jenis penelitiannya 

adalah penelitian quasi eksperimental design (eksperimen semu) dengan model 

desain yang digunakan adalah non equivalent posttest-only control group designs. 

Populasi dalam penelitian ini adalah seluruh siswa kelas VII MTs Darul Falah 

Sumbergempol Tulungagung yang berjumlah 165 siswa. Dalam pengampilan 

sampel digunakan teknik purposive sampling, dengan kelas VII B sebagai kelas 

eksperimen dan kelas VII C sebagai kelas kontrol. Teknik dan instrumen 

pengumpulan data yang digunakan peneliti adalah 1) tes, 2) angket, 3) observasi, 

dan 4) dokumentasi. Teknik analisis data yang digunakan uji MANOVA yang 

sebelumnya diuji prasyarat yaitu normalitas dan homogenitas. 

Hasil penelitian menunjukkan bahwa 1) Adanya pengaruh yang signifikan 

model pembelajaran snowball throwing terhadap motivasi belajar siswa. Hal ini 

ditunjukkan dengan nilai rata-rata hasil motivasi siswa kelas eksperimen sebesar 

97,14, sedangkan pada kelas kontrol sebesar 91,68. Hasil uji statistik di peroleh F 

hitung eksperimen sebesar 8,751 dengan signifikan 0,005. Sedangkan rata-rata 

hasil belajar kelas eksperimen sebesar 88,93, sedangkan kelas kontrol sebesar 

82,86. Hasil uji statistik di peroleh F hitung sebesar 5,219 dengan signifikan 

0,026. 
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ABSTRACT 

Thesis with tittle “The Influence of Snowball Throwing Learning Model 

on Motivation and Learning Results in Mathematics of Students Class VIII 

Islamic Junior High School Darul Falah Sumbergempol Tulungagung” 

Written by Binti Ngaisah, NIM. 17204153150. Department of Mathematics 

Education Faculty of Education (FTIK). State Islamic Institute (IAIN) of 

Tulungagung. Advisor: Dr. Muniri, M. Pd. 

Keyword: Snowball Throwing Learning Model, Interests and Learning 

Results. 

Motivation to learn is the driving force that raises and directs learning 

activities, so that goals can be achieved. Learning outcomes are the final 

assessment that students have made after he has done and received his learning 

experience. Learning Snowball Throwing is a learning model that divides students 

into several groups, each group makes a question on a piece of paper and shapes it 

like a ball, then the ball is thrown at other students, each of whom answers 

questions from the ball they have obtained. So that students can think 

independently and not depend on their friends. 

The purpose of this research is (1) To know the influence of snowball 

throwing learning model on motivation in mathematics of students Class VIII 

Islamic Junior High School Darul Falah Sumbergempol Tulungagung. (2) To 

know the influence of snowball throwing learning model  learning results in 

mathematics of students Class VIII Islamic Junior High School Darul Falah 

Sumbergempol Tulungagung. (3) To know the influence of snowball throwing 

learning model on motivation and learning results in mathematics of students 

Class VIII Islamic Junior High School Darul Falah Sumbergempol Tulungagung.  

This research uses a quantitative approach, the type of research is quasi 

experimental design (quasi-experimental) with the design model used is a non 

equivalent posttest-only control group designs. The population in this research 

were all students Class VIII Islamic Junior High School Darul Falah 

Sumbergempol Tulungagung, totaling 165 students. In the sample performance, 

purposive sampling technique was used, with class VII B as the experimental 

class and class VII C as the control class. The data collection techniques and 

instruments used by researchers are 1) tests, 2) questionnaires, 3) observations, 

and 4) documentation. The data analysis technique used by the MANOVA test 

was previously tested for prerequisites namely normality and homogeneity. 

The results of this research indicate that: 1) there is the influence of 

snowball throwing learning model on motivation and learning results in 

mathematics of students Class. This is indicated by the average value of student 

motivation in the experimental class of 97.14, while in the control class is 91.68. 

The statistical test results were obtained by experimental F count of 8.751 with a 

significant 0.005. While the average learning results of the experimental class is 

88.93, while the control class is 82.86. The results of the statistical test obtained F 

count of 5.219 with a significant 0.026. 
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 الملخص

على الدوافع رمي كرة الثلج تأثير نموذج التعليم "البدث العلمي بالمىضىع 

والنتائج التعليمية لدى الطلاب للصف السابع بالمدرسة المتوسطة الإسلامية دار الفلاح 

قسم .٢٨٣١٥٢٦٤٢٦١ :زقم القُد. بنت عائشة: لتبته" سومبير جمفول تولونج أجونج

اضُاث ملُت  س السٍ سُت حامعت الإسلامُت الحهىمُت جىلىهج جدزَ التربُت و علىم التدزَ

 .الدلتىز مىهسي الماحستير: المشسف. أحىهج

 .، الدوافع والىتائج التعلُمُتزمي لسة الثلجهمىذج التعلُم  :الكلمة الرئيسية

الدوافع التعلُمُت هى القىة الدافعت التي جثير أوشطت التعلم وجىحهها، بدُث 

مخسحاث التعلم هي التقُُم النهائي الري قام به الطلاب بعد قُامه . هدافًمنن جدقُق ال 

خلفُت البدث عن بسبب اهخفاض الدوافع والىتائج التعلُمُت . وجلقى ججسبته التعلُمُت

زمي ولرا لترقُت الدوافع والىتائج التعلُمُت لدي الطلاب باستخدام همىذج التعلُم . للطلاب

لىتائج التعلُمُت لدي الطلاب للصف السابع بالمدزست المتىسطت على الدوافع والسة الثلج 

 .الإسلامُت داز الفلاح سىمبير حمفىل جىلىهج أحىهج

على  زمي لسة الثلجلمعسفت جأثير همىذج التعلُم ( ۱)وأما أهداف البدث فهي 

الدوافع التعلُمُت لدي الطلاب للصف السابع بالمدزست المتىسطت الإسلامُت داز الفلاح 

على الىتائج زمي لسة الثلج لمعسفت جأثير همىذج التعلُم ( ۲. )سىمبير حمفىل جىلىهج أحىهج

التعلُمُت لدي الطلاب للصف السابع بالمدزست المتىسطت الإسلامُت داز الفلاح سىمبير 

على الدوافع والىتائج زمي لسة الثلج لمعسفت جأثير همىذج التعلُم ( ۳. )حمفىل جىلىهج أحىهج

ُت لدي الطلاب للصف السابع بالمدزست المتىسطت الإسلامُت داز الفلاح سىمبير التعلُم

 .حمفىل جىلىهج أحىهج

بيٌستخدم هرا البدث مىهج النمي، أهىاع البدث هى  مع  شبه جصمُم ججسٍ

ستخدم وهى عبازة عن 
ُ
مجمىعت الضابطت غير معادلت لاختباز البعدي همىذج التصمُم الم
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لطلاب للصف السابع بالمدزست المتىسطت الإسلامُت داز الفلاح مان حمُع السهان ا. فقط

في أداء العُىت، جم استخدام جقىُت أخر . طالبا ۵۶۱سىمبير حمفىل جىلىهج أحىهج بعدد

بُت و الصف السابع-، مع الصف السابعالعُىاث الهادفت ج لمجمىعت -ب لمجمىعت التجسٍ

الاختبازاث ، ( ۱مت من قبل الباخثت هي جقىُاث حمع البُاهاث والدواث المستخد. الضابطت

جم اختباز جقىُت جدلُل البُاهاث . الىثائق( ۴الملاخظاث ، و ( ۳الاستبُاهاث ، ( ۲

المستخدمت من قبل اختباز ماهىفا مسبقًا من أحل المتطلباث الساسُت وهي الحالت الطبُعُت 

 .والتجاوس

زمي جأثير الهامت عن همىذج التعلُم هىاك ( ۱1بىاءً على هتائج اختباز الفسضُاث

على الدوافع والىتائج التعلُمُت لدي الطلاب للصف السابع بالمدزست المتىسطت لسة الثلج 

القُمت لدوافع الإسلامُت داز الفلاح سىمبير حمفىل جىلىهج أحىهج جدل من خلال متىسط 

بي  جم الحصىل . ٢.٧٩٪ ، بِىما في مجمىعت الضابطت٨.٢٥٪عىد الطلاب في الفصل التجسٍ

بي على هتائج الاختباز الإخصائي ق عدد ف التجسٍ في خين . لبير...٥.مع ١٥٧.٨ عن طسٍ

بي هى أن متىسط  ، في خين أن مجمىعت الضابطت ٤٪.٩٩هتائج التعلُم للفصل التجسٍ

 ١ .١٣٧ مع ٪٦.٣٢هتائج الاختباز الإخصائي التي جم الحصىل عليها ف عدد . ٩٣.٩٧هي

 .لبيرة

 

 

 

 

 

 

 


